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Kirsten Laursen,  
advokatfuldmægtig
Lou Advokatfirma

Randers: En ægtepagt kan 
beskrives som en aftale mel-
lem ægtefæller om det øko-
nomiske opgør i tilfælde af se-
paration eller skilsmisse. En 
ægtepagt kan også oprettes af 
samlevende, hvor ægteskabet 
er nært forestående. 

Uden en ægtepagt lever æg-
tefæller i det såkaldte formue-
fællesskab, hvor hver ægtefæl-
les positive bodel skal deles li-
geligt mellem dem i tilfælde af 
separation eller skilsmisse. Til 
formuefællesskabet hører og-
så din virksomhed, også i det 
tilfælde, hvor du allerede hav-
de erhvervet eller skabt virk-
somheden inden ægteskabets 
indgåelse.

Et formuefællesskab be-
tyder, at jeres ejendele bliver 
gjort op hver for sig i tilfælde 
af separation eller skilsmisse, 
hvorefter I hver skal modtage 
halvdelen af den andens sam-
lede positive bodel, hvis ikke 
andet er aftalt i en ægtepagt. 
Uden ægtepagt ender I altså 
begge ud med halvdelen af 
jeres tidligere fælles samlede 
positive bodel. 

Din virksomheds værdi
Det kan få katastrofale følger 
for din virksomhed, såfremt 
værdien af virksomheden skal 
deles i tilfælde af separation el-
ler skilsmisse, hvorved du skal 
aflevere halvdelen af virksom-
hedens værdi til din tidligere 
ægtefælle, hvis din bodel sam-
let set er positiv. Hvis ikke der 
er tilstrækkelige frie midler 
i virksomheden eller mulig-
heder for lånoptagelse, er der 
i værste fald risiko for, at virk-
somheden skal afhændes. 

Dette for at kunne realisere 
kontanter for derved at kun-
ne aflevere halvdelen af vær-

dien til din tidligere ægtefælle.  
Med en ægtepagt kan du 

gøre din virksomhed eller di-

ne anparter i et selskab til sær-
eje og dermed sikre, at der ikke 
skal deles i tilfælde af separa-

tion, skilsmisse eller død. Det 
betyder således, at din virk-
somhed holdes uden for bo-
delingen mellem dig og din 
tidligere ægtefælle i tilfælde 
af separation eller skilsmisse. 

Det ses eksempelvis som et 
krav i mange I/S-kontrakter, at 
det er en forudsætning for ind-
trædelsen i virksomheden, at 
der oprettes ægtepagt om sær-
eje, for så vidt angår virksom-
heden.

Behovet for ægtepagt ek-
sisterer ikke kun ved interes-
sentskaber eller andre per-
sonligt ejede virksomheder. 
Det er også en nødvendighed 
for sikring af anparter eller ak-
tier i selskaber. 

Ægtepagten kan, ud over at 
sikre virksomheden eller sel-
skabet ved din separation el-

ler skilsmisse, også sikre virk-
somheden eller selskabet i til-
fælde af din ægtefælles død. 

Ægtepagten kan nemlig og-
så sikre, at virksomheden ik-
ke indgår, når boet efter din 
afdøde ægtefælle skal gøres 
op, hvorved den også holdes 
uden for eventuelle kredito-
rers krav anmeldt i din ægte-
fælles dødsbo. 

Særeje
Som nævnt ovenfor kan en 
ægtepagt regulere, at der i æg-
teskabet skal være særeje i ste-
det for formuefællesskab. Der 
kan eksempelvis aftales sær-
eje for specifikke aktiver, her-
under din virksomhed, lige-
som der kan aftales særeje for 
hele din og/eller din ægtefæl-
les formue.

Der findes i dansk ret tre 
former for særeje; skilsmisse-
særeje, fuldstædigt særeje og 
kombinationssæreje. Valget 
af særejeformen afhænger af 
ægtefællernes konkrete be-
hov, herunder hvilke hensyn 
der er at tage i det pågældende 
ægteskab, og hvem/hvad der 
skal sikres med ægtepagten. 

Lovændring på vej
Retsvirkningslovsudvalget 
har for nylig afgivet en be-
tænkning om ægtefællers 
økonomiske forhold. Betænk-
ningen indeholder blandt an-
det overvejelser om, hvorvidt 
ægtefæller fra indgåelse af æg-
teskabet bør have en vis form 
for særeje i stedet for det om-
talte formuefællesskab.  

Såfremt en sådan lovæn-
dring bliver en realitet, vil der 
blive vendt helt rundt i forhold 
til reglerne, som de er i dag.  

En eventuel lovændring vil 
dog formentlig ikke forhindre 
formuefællesskab, hvor ægte-
fællerne under ægteskabet er-
hverver ejendele.

En af tankerne bag forslaget 
til lovændringen er, at den for-
mue, man havde hver især ved 
ægteskabets indgåelse, skal 
være den pågældendes særeje. 

Det er dog fortsat uvist, om 
lovændringen træder i kraft, 
og i givet fald hvornår dette 
må ske. 

Brug for ægtepagter
En sådan lovændring vil ikke 
rykke ved det forhold, at man-
ge ægtefæller har behov for en 
ægtepagt. Uanset en eventuel 
lovændring bør I allerede nu 
tage stilling til, hvad der skal 
være gældende for netop je-
res ægteskab.

Har du sikret din virksomhed i 
tilfælde af skilsmisse?

I hver udgave af ErhvervsMa-
gasinet vil advokater fra lou 
advokater på skift skrive om 
aktuelle og alment interes-
sante juridiske problemstil-
linger. 

Lou Advokater udfører 
rådgivning og bistand især 
til danske og udenlandske 
virksomheder samt organi-
sationer og private. 

Firmaet beskæftiger 60 
medarbejdere herfra over 

20 jurister med individuelle 
kompetencer inden for jura-
ens kerneområder. 

En del af firmaets ydelser 
er tillige ejendomsadmini-
stration af cirka 7000 enhe-
der. 

Med kontorer i Randers, 
Aarhus og København yder 
lou advokater rådgivning og 
bistand over hele landet, og 
gennem international delta-
gelse i The Geneva Group har 

firmaet adgang til lokal eks-
pertise inden for juridiske og 
skattemæssige forhold i lan-
det over det meste af verden. 

Denne uges skribent er Da-
vid Schouenborg, advokat.

↡↡ Advokaterne skriver

Den uges skribent er:
Anne Elkjær bøstrup 
& Kirsten Laursen

Ægtepagten er genstand for megen omtale i medierne for tiden. På trods af det er det de færreste, der får lavet en 
ægtepagt, der blandt andet kan være med til at sikre din virksomhed i tilfælde af separation eller skilsmisse.


